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Jednání 

Tak jako v přechozích letech, byly zimní měsíce letošního roku ve znamení jednání vedoucí 
k zajištění kvalitního výstavního kalendáře a akcí plánovaných pro sezónu. 

Naplnění výstavního kalendáře bylo bezproblémové i z toho důvodu, že ve druhém pololetí 
roku budou dvě výstavy připraveny ze sbírkových muzejních fondů a jejich autory budou 
odborní pracovníci muzea. Pro první pololetí byly dohodnuty dvě výtvarné výstavy již na 
sklonku podzimu předchozího roku, takže s jejich autorkami byly probrány organizační 
podrobnosti. V měsíci únoru to byla malířka Pavla Kamanová, v měsíci květnu pak Mgr. Jitka 
Fialová. 

Jednání ohledně sestavení kalendáře akcí již tak bezproblémové nebylo. V některý případech 
došlo ke kolizi termínů jednotlivých akcí, u některých byl problém s jejich financováním. 

V případě soukromé akce majitelů objektu došlo k jejímu nepatrnému posunutí, takže 
nakonec mohlo muzeum vyhovět požadavku managementu festivalu Concentus Moraviae a 
koncert mohl být uskutečněn v požadovaném termínu a prostorách.  

Největším problémem bylo zajištění kvalitního programu pro historické slavnosti, které se 
každoročně konají v zámeckém areálu první víkend v září. Po jednání se členy Česko – 
Slovenské asociace vojenské historie z. s. a dalšími, kteří se slavností účastní, vyplynulo, že 
původně vyčleněná částka v rozpočtu muzea ve výší 300 tis. Kč je nedostatečná, a to o více 
než 221 tis. Kč. 

Ředitelka muzea se zúčastnila jednání Rady města, kde přítomné radní seznámila 
s uvažovaným programem a jeho náklady, a radními byla požádána o částečnou redukci 
rozpočtu. Po opětovném jednání s jednotlivými účastníky se nakonec náklady podařilo snížit o 
54 tis. Kč, a na posledním červnovém jednání Rady města bylo rozhodnuto rozpočtovém 
opatření, které umožní dvoudenní konání historických slavností. 

V průběhu prvního pololetí probíhala také jednání s majiteli objektu rodinou Podstatzký-
Lichtenstein. Každoročně jsou její zástupci hned počátkem roku informováni o plánovaných 
akcích, které proběhnou v nastávající sezóně, a budou mít provozní dopady na objekt. Jednání 
byla hlavně na počátku roku velmi intenzivní, vzhledem k tomu, že i majitelé objektu plánovali 
několik soukromých akcí, a potřebovali zajistit součinnost muzea. Vedení muzea jim vyšlo 
vstříc a v měsíci červnu v termínu 8.–10. 6., kdy se konalo setkání zástupců rodu Harrachů 
z celé Evropy na velkomeziříčském zámku, omezilo provoz muzejních expozic. Pracovníci 
muzea vypomohli i se zajištěním organizace setkání. 

Ředitelka muzea taktéž zajišťuje pro majitele objektu komunikaci s Asociací majitelů hradů a 
zámku co se týká propagace objektu. Dále s nimi řeší všechny technicko-provozní problémy 
vyskytující se v průběhu roku. 
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S ředitelem Jupiter clubu byla dohodnuta opětovná spolupráce během Evropského 
filozofického festivalu, v tomto roce měla poměrně širší rámec, neboť nejen výtvarná výstava, 
která je každoroční součástí, ale i dva navazující přednáškové dny se konaly v prostorách 
muzea.  

Se zástupcem divadelního spolu Špatně namíchaný bublifuk Josefem Markem byla dohodnuta 
letní spolupráce, kdy se v měsíci srpnu bude na zámeckém nádvoří konat premiéra 
představení Zkrocení zlé ženy. Muzeum poskytne divadelnímu spolku zázemí a navíc pro 
návštěvníky představení budou muzejní expozice výjimečně otevřeny do 20.00 hodin. 

I v roce 2023 pokračovala také jednání a spolupráce s Národním muzeem, konkrétně 
s náměstkem generálního ředitele prof. PhDr.  Michalem Stehlíkem, Ph.D. Jednání byla vedena 
nejen v rovině rozpracovávání podrobné struktury scénáře nových muzejních expozic, ale bylo 
diskutováno o možnostech spolupráce v oblasti oživení nové synagogy, kterou koncem června 
město převzalo do své správy. Jednoho z nich se zúčastnil i starosta města Ing. arch. 
Alexandros Kaminaras. 

V rámci odborné spolupráce se ředitelka muzea pravidelně účastní jednání a seminářů 
Asociace muzeí a galerií, jako předsedkyně krajské sekce AMG na celorepublikových jednáních 
zastupuje všechna členská muzea z Kraje Vysočina. Mezi organizace, se kterými 
spolupracujeme v rámci tvorby a prezentace sbírkových předmětů, patří i Moravské zemské 
muzeum. S vedoucí numismatického oddělení Mgr. Dagmar Grossmannovou Ph.D. byla 
řešena možnosti spolupráce na poli výstavním v roce 2024.  

S pracovníky Národního památkového ústavu proběhlo několik jednání v souvislosti 
s projektem po stopách šlechtických rodů: Rod Harachů – vznešenost zavazuje. 
Velkomeziříčské muzeum se v kalendáři akcí tohoto projektu prezentuje hned dvěma počiny, 
které proběhnou v druhém pololetí roku, a to výstavou Hrabě František Harrach: filantrop, 
hospodář a cestovatel, a historickými slavnostmi, které budou tentokrát reflektovat téma 
císařských manévrů v roce 1909 konaných v období, kdy velkomeziříčský zámek hrabě 
František Harrach vlastnil.  

S Úřadem pro zastupování státu ve věcech majetkových pobočka Žďár nad Sázavou byla opět 
několikrát řešena problematika státního majetku. Výsledkem je stanovisko jeho zástupců, že 
během letošního roku by došlo, pokud to bude schváleno nadřízeným pracovištěm v Brně, 
k jeho bezplatnému předání muzeu, a tím by byla ukončena několik desítek let trvající situace, 
kdy majetek státu spravuje příspěvková organizace města. 

Stálý kontakt je samozřejmě udržován i se zřizovatelem muzea, ředitelka instituce pravidelně 
o dění v muzeu informuje jak vedení města, tak i vedoucího odboru kultury a v případě 
jakýchkoliv dotazů a požadavků z jejich strany ihned aktivně reaguje a poskytuje součinnost. 

Probíhá i spolupráce s infocentrem města, jeho pracovnice jsou pravidelně informovány 
pracovníky muzea o plánovaných programech a akcích pro veřejnost.  
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Vzhledem k tomu, že se v prostorách muzea konají svatební obřady, tak probíhá i intenzivní 
komunikace s matrikářkou města, o možných termínech konání svateb tak, aby nedocházelo 
ke kolizi s termíny konání kulturních akcí. 

Nelze opomenout i spolupráci s mateřskými, základními a středními školami, pro které 
muzeum připravuje programy. Vzhledem k tomu, že je o ně velký zájem, je nutno vést 
objednávkový kalendář, kde si jednotlivé školy mohou zarezervovat daný program. 

 

Nové muzejní expozice 

Hned v měsíci lednu se konala schůzka se zástupci památkové péče, které se účastnil i zástupce 
architektonického studia YUO s. r. o., dále zástupci zřizovatele a vedení muzea nad projektem 
rekonstrukce malé sýpky. Téměř všechny připomínky zástupců památkové péče byly 
akceptovatelné, pouze u jedné, a to zachování původního technologického vybavení sýpky, 
bylo zatím nedořešeno. Avšak vzhledem k tomu, že nás tlačit čas, neboť termín odevzdání 
projektu do IROP byl 27. dubna 2023, bylo rozhodnuto, že bude řešen až v rámci projektové 
dokumentace. 

Bohužel, k dalšímu posunu již nedošlo. Pro velký převis projektů podaných do programu IROP 
Muzea – SC 4.4 (MRR) byl předčasně k 1. březnu 2023 uzavřen, neboť k tomuto termínu bylo 
naplnění alokace výzvy 195,2 %. 

Muzeum a jeho zřizovatel má tedy v současné době k dispozici Architektonickou studii malé 
městské sýpky a strukturovaný scénář nové stálé expozice Město mezi řekami. Nezbývá než 
doufat, že se časem najde nějaká možnost, jak alespoň jeden z dokumentů využít. 

 

Personálie muzea 

Vedení muzea se potýkalo hned počátkem roku s nedostatečným personálním obsazením, 
zvláště u pozic zajišťujících provoz výstavního sálu v mimosezónní období.  V měsíci březnu 
bylo vyhlášeno výběrové řízení na pracovní pozici pokladní – průvodce, do kterého se přihlásili 
celkem čtyři uchazeči. Dva z nich, po zjištění, jakou by měli pracovní dobu, okamžitě ztratili 
zájem, jeden ze zbývajících v zájmu vytrval, ale nastoupit mohl až v měsíci červnu.   

Vzhledem k tomu, od dubna až do počátku června, průvodcovské služby a provoz výstavního 
sálu zajišťovali stálí odborní pracovníci muzea. Netřeba dodávat, že to rozhodně není ideální 
řešení, neboť tímto trpěla odborná činnost archivu a práce se sbírkami. 

I zajištění letní návštěvnické sezóny se potýkalo s problémy, na vyhlášené výběrové řízení na 
pozici průvodce nereagoval žádný zájemce, teprve po opakované inzerci se podařilo potřebné 
pracovníky zajistit. Turistickou sezónu roku 2023 zajišťuje historicky nejvyšší počet brigádníků, 
a to celkem 8 osob. Hlavním problémem je pracovní doba, a dalším, neméně důležitým, nízké 
tabulkové ohodnocení práce průvodců. 
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Situaci zkomplikovala ještě dlouhodobá pracovní neschopnost kolegyně na pozici 
dokumentátor – lektor muzejních programů.  Občas se udržení provozu pro návštěvníky a 
zajištění badatelských služeb, spolu s dalšími odbornými činnostmi muzea dostávalo na hranici 
možností. 

 

Práce se sbírkami 

Do konce roku 2023 je třeba ukončit cyklus desetiletých pravidelných inventarizací. V rámci 
tohoto období musí každý ze sbírkových předmětů alespoň jednou projít revizí. V prvním 
pololetí tohoto roku bylo zinventarizováno 2190 čísel, což představuje 6 908 kusů sbírkových 
předmětů.  

Klimaticky nejvhodnější podmínky na práci v depozitáři se kryjí s hlavní turistickou sezonou, 
která je ve znamení práce s veřejností, se školami a propagací muzea. Tudíž zbývají spíše zimní 
měsíce, kdy v depozitářích, které jsou ve většině případu nevytápěné, panují teploty od 2 do 
5 stupňů. Hlavní část inventur v depozitáři probíhala v lednu a v únoru, kdy byla 
inventarizována sbírka skla, keramiky a porcelánu, kachlí, archeologie, liturgických předmětů, 
část přírodovědné sbírky a část sbírky plastik. V průběhu února se práce zaměřila na revizi 
numismatické sbírky, která již probíhala ve vytápěných prostorách. 

Ačkoli by se mohlo zdát, že kromě inventarizací leží sbírkové předměty v depozitáři po zbytek 
roku ladem, rozhodně tomu tak není. I s těmito trvale nevystavenými předměty pracujeme a 
část je vždy takříkajíc v oběhu a prezentujeme ji veřejnosti, a to hned několika způsoby. 

Pravidelně se vybrané sbírkové předměty objevují v seriálu, který má své pevné místo ve 
Velkomeziříčsku. Díky tomu jsme mohli čtenářům představit dámské a pánské doplňky, sbírku 
hodin a vývěsních štítů, předměty související s první světovou válkou či s velkomeziříčským 
rodákem Františkem Záviškou. V rámci přípravy seriálu jsou předměty vyhledány a nafoceny. 
Tyto fotografie jsou následně vloženy do elektronické databáze Bach, kde slouží nejen při 
vyhledávání předmětů k rychlému náhledu, ale jsou nedílnou součástí elektronické karty. Část 
předmětů už nějakou fotografii z minulosti má přiloženou (většinou ovšem pouze sken 
černobílé fotky), zcela nově bylo zdigitalizováno 15 předmětů. Jelikož nás při přípravě seriálu 
zajímá jakákoli drobnost související s vybranými předměty, podaří se často například 
v původní přírůstkové knize z roku 1937 dohledat zajímavé detaily. Ty jsou pak dopsány do 
současné elektronické evidence, aby mohly být dále využívány. To byl například případ 
vývěsních štítů, kdy bylo u sedmi předmětů spárováno staré číslo s tím současném, a tím bylo 
zjištěno, z kterých bývalých provozoven štíty pocházejí.  

K vystavení bylo připraveno také přes 50 předmětů do nové expozice věnované Zdence 
Vorlové Vlčkové. Kromě obrazů se jedná především o sbírku lidové keramiky a předměty 
potřebné k malování. 
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Do kubistické expozice byly vyhledány Záviškovy odborné publikace a byly pořízeny kopie 
rodinných fotografií, materiálů osobní povahy i podkladů vědeckých. 

Ze sbírek řemesel bylo vybráno několik předmětů ke školnímu programu „Zlaté dno 
meziříčských řemesel a cechů“. Děti si tak na vlastní oči mohou prohlédnout předměty ze 
života našich předků a hádat, k čemu asi mohly sloužit. 

Aby především sbírky textilu mohly i nadále plnit svoji funkci a zůstaly zachovány pro další 
generace, je třeba je také náležitě chránit. Proto v jarních měsících probíhá jak v prostorách 
depozitáře, tak i v expozicích protimolové ošetření. To spočívá v rozmístění a rozvěšení 
chemických přípravků tak, aby byli moli dostatečně odpuzováni. Navíc jsou na předem 
vytipovaných místech uloženy signalizační lepicí pasti, které by na výskyt tohoto nežádoucího 
hmyzu měly upozornit. Na závěr jsou pak všech prostory vystříkány speciálním sprejem, který 
by měl případné jedince zahubit. 

 

Knihovna 

Počátkem roku proběhlo vytipování literatury, kterou by bylo vhodné doplnit náš knihovní 
fond. Vzhledem k stále vzrůstající ceně knih a omezenému rozpočtu musíme pečlivě zvažovat 
každou koupi, soustřeďujeme se hlavně na regionální literaturu a z odborné pak prioritně 
volíme témata, jež budou využita při zpracování sbírkových fondů muzea, tvorbě výstav či 
přednáškové činnosti. Knihovna muzea je budována v první řadě jako příruční knihovna pro 
muzejní pracovníky, i periodika do ní odebíraná, jsou zaměřena na odbornou činnost. 

Abychom splnili požadavky zákona o veřejných knihovnách, který nařizuje vždy po pěti letech 
provést komplexní inventarizaci, tak od února do dubna probíhala fyzická kontrola knihovního 
fondu v rozsahu – studijní fond včetně regionu, sbírkový (konzervační) fond, publikace i 
časopisy. V měsíci červnu probíhala ještě kontrola na budově „C“, kde je deponována 
literatura zabývající se tématikou pozemních komunikací. Po fyzické inventuře se výstupy 
budou zpracovávat i administrativně, přesná čísla budou známa ve druhém pololetí. 

Během inventarizační činnosti probíhalo i zapisování nově pořízených knih a časopisů do 
programu Clavius. Z odebíraných periodik byl zpracován analytický popis článků, který 
usnadňuje vyhledávání podle klíčových slov. Celkem bylo zpracováno 24 knih, a 41 článků za 
první pololetí. 

Knihovní pracovnice se také věnovala výpůjční činnosti, celkem bylo zapůjčeno 45 knih v 15 
výpůjčkách. 

Pro Svaz postižených civilizačními chorobami připravila knihovnice přednášku o historických 
cukrárnách ve Velkém Meziříčí za první republiky. Věnovala se i několika základním školám, 
které jako lektorka provedla po městě Velkém Meziříčí a seznámila žáky s jeho historií. 
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Badatelé 

Pracovníci muzea poskytují veřejnosti a kolegům z dalších institucí odborné konzultace týkající 
se jak sbírkových předmětů trojrozměrných, tak také těch dvourozměrných. Městu Žďár nad 
Sázavou jsme poskytli fotografii Zikmunda Vašátka, Národnímu památkovému ústavu zase 
naskenované historické pohlednice zámku. 

S badatelskými dotazy se na muzeum samozřejmě obracejí i studenti především vysokých škol, 
kteří zpracovávají jak seminární, tak závěrečné diplomové práce. Tentokrát se v popředí zájmu 
ocitla například numismatická sbírka, kdy byl muzeem zpracován ucelený přehled nálezů grošů 
z let 1300–1375 na Velkomeziříčsku.  

Ne všichni badatelé se ovšem zajímají jenom čistě o historii. Důkazem toho je práce 
„Památkový záměr obnovy parku u zámku Velké Meziříčí“, kdy autor čerpal mimo jiné z našich 
archivních fotografií a vytvořil možný návrh podoby okolí zámku. 

Badatelé také hojně navštěvují muzejní archiv. Zajímali se o významné ženy z našeho regionu, 
malířku Zdeňku Vorlovou Vlčkovou, spisovatelku Františku Stráneckou, a disidentku Růženu 
Vackovou. 

Předsedkyně místní Vlastivědné a genealogické společnosti pak zprostředkovala nevšední 
badatelskou návštěvu z Austrálie, kdy zahraniční badatelka pátrala po svém předkovi B. 
Svobodovi, jehož notové záznamy z první republiky máme uložené v archivu. 

Celkem nás oslovilo 28 badatelů v 17 návštěvách, bylo předloženo a zkontrolováno 146 
položek, které obsahovaly svazky, jednotliviny, složky i celé krabice s dokumenty, fotografiemi 
i menšími trojrozměrnými předměty. Před a po předložení je nutné vždy řádně překontrolovat 
stav, počet a správné řazení sbírek.  

 

Reinstalace expozic 

V prostorách muzea byly před začátkem turistické sezony reinstalovány dvě místnosti, ve 
kterých jsou představeni hned dva významní velkomeziříčští rodáci. 

Na prohlídkové trase nově přibyla expozice připomínající velkomeziříčskou rodačku Zdenku 
Vorlovou Vlčkovou. Návštěvníci mohou pomyslně nahlédnout do malířčina ateliéru, kde 
nechybí například stojan či štětce pocházející z její pozůstalosti. Stěny pak zdobí zhruba tři 
desítky obrazů, obsahující jak pohledy na její rodné město, tak náměty ze zahraničních cest či 
květinová zátiší. Nově je také vystavena část předmětů z její sběratelské činnosti, především 
se jedná o lidovou keramiku.  

Určitou proměnou pak prošla také expozice kubistického nábytku. Ten byl sice vystavován i 
v minulosti, ale nebyl tolik kladen důraz na osobnost majitele, tedy velkomeziříčského rodáka 
Františka Závišku, z jehož pozůstalosti unikátní soubor pochází. Nově je tak tento významný 
fyzik připomenut díky rodinným fotografiím, svatebnímu oznámení, ukázkám z rukopisu „K 
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stoletému jubileu díla Faradayova“ či výběru z publikací. Místnost byla také vymalována, nově 
osvětlena a nábytek byl rozmístěn tak, aby prostor působil více zabydleně. 

 

Kubistická ložnice před reinstalací                                     Nová expozice věnovaná Z. Vorlové 

  Příprava na novou výmalbu                                              Nová instalace 

 

Rok Harrachů 

V letošním roce pokračuje již 13. ročník projektu Národního památkového ústavu Po stopách 
šlechtických rodů, tentokrát s podtitulem Harrachové - vznešenost zavazuje. Vzhledem 
k historii zámku bylo muzeum památkovým ústavem osloveno, zda by nemělo zájem se do 
projektu také zapojit. Kromě objektů spravovaných NPÚ se účastní i řada velkých a prestižních 
institucí, jako je například Národní muzeum, Zemské slezské muzeum či Arcibiskupství pražské.  

První dubnovou sobotu byla na zámku Hrádek u Nechanic pokřtěna kniha Harrachové. 
Vznešenost zavazuje, a to za přítomnosti autorů publikace, zástupců zúčastněných institucí, 
(mezi nimi i našeho muzea) a také Jana Podstatzkého-Lichtensteina, jehož dědečkovi Františku 
Harrachovi je věnována jedna z kapitol. 
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Propagace a fotodokumentace 

Každý měsíce představujeme čtenářům Velkomeziříčska jeden ze sbírkových fondů muzea. 
Snažíme se vybírat předměty, která například souvisí přímo s městem či jeho obyvateli nebo 
za sebou mají nějaký zajímavý příběh. Nedílnou součástí je také doprovodná fotogalerie. 

V uplynulém pololetí jsme se také hned třikrát objevili ve vysílání Českého rozhlasu Vysočina 
v pořadu Příběhy z Vysočiny. Pro první pořad jsme zvolili téma vějířů a výstavy Českoslovanské, 
která se konala v roce 1895 v Praze a kde byla jedna z expozic věnována horáckému statku. 
Podruhé jsme prezentovali sbírku kachlí, kde jsme se zaměřili na rozsáhlý a zajímavý nález ze 
30. let minulého století. A prozatím poslední díl, ve kterém jsme prezentovali naše sbírky, se 
věnoval pánským doplňkům v podobě odepínacích košilových límců a manžet. 

Se začátkem turistické sezony bylo významným krokem spuštění nových webových stránek. 
Nechybí na nich žádné z podstatných informací, na které byli návštěvníci zvyklí, avšak v nové 
grafice a v novém uspořádání. Původní stránky začaly zastarávat, neodpovídaly soudobým 
trendům a problémem bylo také zobrazování stránek na mobilních telefonech. 

Nové webové stránky, které si zachovaly svoji původní adresu www.muzeumvm.cz, byly 
vytvořeny grafickým studiem Petrose Martakidise. Vycházely jak z nových trendů, tak 
samozřejmě z požadavků muzea. Nové prostředí velmi zpříjemnilo a zjednodušilo administraci 
stránek. Přibylo rovněž možností, jak expozice, výstavy a akce prezentovat veřejnosti. Na 
hlavní stránce jsou kromě odkazů na možnosti prohlídek uvedeny také nejaktuálnější 
informace týkající se změn otevírací doby, připravovaných akcí či probíhajících výstav. 
Nejnovější zprávy tak naleznou návštěvníci vždy na titulní stránce.  

Kromě webových stránek představuje muzeum svoji činnost také na sociálních sítích Facebook 
a Instragram, kde zveřejňuje nejen pozvánky na akce, ale také řadu zajímavých fotografií. 
Celkem bylo zveřejněno 44 příspěvků.  
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Zároveň s webovými stránkami bylo vytvořeno logo muzea a celý grafický manuál. Logo jsme 
se rozhodli využít při návrhu nových pohlednic. Jelikož expozice postupně procházejí 
obměnami, je třeba aktualizovat také pohlednice a fotografie na nich. Jednu z již prodávaných 
pohlednic, kdy se jedná o záběr ze směru od dálnice, jsme pouze doplnili novým logem. 
Následně jsme vytvořili dvě nové okénkové pohlednice. Jedna kombinuje fotografii hlavní 
zámecké budovy se zámeckými a muzejními interiéry, druhá pak vstupní bránu 
s architektonickými detaily a freskou z rytířského sálu. 

  

 

 

 

 

 

 

 

Zprávy o muzeu se pravidelně objevují v tištěných médiích: Velkomeziříčsko, Medřičské listy, 
Ždárský deník a Mladá fronta Dnes. Z elektronického světa můžeme zmínit stránky 
Velkomeziříčsko, NovinyVM, iDnes, Regionalist, VysocianaNews a portál Kudy z nudy. 
Pravidelně je také obměňována vývěska na Náměstí u kostela. 

V průběhu celého pololetí byla pořizována fotodokumentace jednotlivých výstav a akcí, která 
slouží nejen pro naše propagační účely, ale je rovněž ukládána v muzejním archivu. Vznikla tak 
fotodokumentace dvou výstavy a vernisáží k nim, programu Evropského festivalu filozofie 
odehrávajícího se na zámku, nočních prohlídek a programů pro školy. Nafocena byla také 
postupná proměna expozice kubistického nábytku. Stranou zájmu nezůstala ani obnova a 
revitalizace Šebestiánského náměstí a rekonstrukce historického domu v Komenského ulici. 

 

 

 



11 
 

Spolupráce se školami 

V jarních měsících jsme oslovili tři desítky ředitelů okolních mateřských, základních a středních 
škol s nabídkou připravovaných programů.  

V červnu mohly školy a školky vybírat hned ze tří nabízených programů, čehož využilo 18 
školních tříd v počtu 399 osob.  

Největší zájem byl mezi školami o program „Čertova studna“, který je určen pro nejmenší děti, 
tedy pro žáky mateřských škol a prvního stupně školy základní. Děti se zábavnou formou 
pomocí loutek a pohádkového vyprávění seznámí s historií hradu a majiteli. Přímo u zámecké 
studny na vnitřním nádvoří je pak čeká zajímavé vyprávění o tom, že studna je 40 metrů 
hluboká, nacházejí se v ní malé krápníky a že k vyzvednutí vody se dříve používal rumpál. 
Druhá část programu, kterého se v průběhu měsíce června zúčastnilo 12 tříd, se následně 
odehrává ve výstavním sále, kde se děti na chvíli změní v ilustrátory. 

Pět tříd pak využilo možnost návštěvy programu „Zlaté dno meziříčských řemesel a cechů“. 
Žáci se seznámí s řemesly našich předků a také se dozvědí, jací řemeslníci žili a pracovali přímo 
ve Velkém Meziříčí. V průběhu vyprávění také zjistí, ačkoli se to třeba na první pohled nezdá, 
kolik současných příjmení souvisí s nějakým řemeslem. Program není koncipován jako pouhé 
vyprávění z úst lektorky, ale žáci jsou po celou dobu zapojováni, odpovídají na dotazy a 
popřípadě dotazy sami vznášejí. První část je více informativní a edukativní, v části druhé už 
jsou všichni žáci do programu zcela zapojeni. Dle jejich věku jsou připraveny doprovodné 
aktivity. Nejmenší děti z mateřských škol například za doprovodu rytmických dřívek společně 
zpívají písničky, kde se vyskytují nějaká řemesla či povolání. Starší žáci zase hádají, k čemu 
mohly sloužit předměty z domácnosti našich předků, které jsme pro ně vyhledali v depozitáři. 
Ti nejstarší zase soutěžili ve speciálně připraveném pexesu. 

Poslední z připravovaných červnových programů nesl název „Vidět, slyšet, kreslit, psát“ a 
připraven k výstavě ilustrací haiku. Zájem o něj projevila třída z rudíkovské základní školy.  

Kromě programů konaných přímo v prostorách muzea nabízíme školám také možnost 
komentované prohlídky centra města, kdy se žáci seznámí nejen se samotnou historií Velkého 
Meziříčí, ale dozvědí se i zajímavé informace ke konkrétním stavbám, které ve městě každý 
den míjejí (například kostel, radnice, budova Obecníku či dolní brána a katovna). Prostor je 
věnován také židovské části města a jeho obyvatelům. Trasa procházky a konkrétní informace 
jsou vždy uzpůsobeny věku a znalostem žáků. V prvním pololetí pracovníci muzea uskutečnily 
procházky pro pět školních tříd. 
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Výstavy a akce 

Výstavní činnost prvního pololetí byla započata výstavou „Krajina mého života“ regionální 
autorky Pavly Kamanové. Ta byla také zahájena vernisáží s krátkým hudebním programem. 

V měsíci květnu muzeum nabídlo bezplatný vstup v rámci Mezinárodního dne muzeí ve čtvrtek 
18. května. Možnosti navštívit hlavní prohlídkovou trasu využilo 50 návštěvníků, dalších 19 si 
pak prohlédlo právě probíhající výstavu. 

Druhou květnovou akcí byly noční prohlídky, které se uskutečnily v sobotu 20. května v rámci 
Festivalu muzejních nocí. Vzhledem k tomu, že se muzeum v letošním roce zapojilo pro 
projektu Národního památkového ústavu Rok Harrachů, byly i noční prohlídky věnovány 
osobě majitele Františka Harracha, který celým příběhem návštěvníky provázel. Lidé navštívili 
vnitřní zámecké nádvoří, šlechtické salony a na závěr pro ně bylo připraveno drobné 
občerstvení. 

Začátek června patřil tradičnímu Evropskému festivalu filozofie. První akcí byla vernisáž 
výstavy „Ilustrace haiku“, na níž navazoval komponovaný program v zámecké jídelně. 
Následoval pak víkendový program, který tentokrát hostům nabídl množství zajímavých 
přednášek. 

Bohatý červnový program završil vyprodaný koncert Barbary Marii Willi a Kateřiny Kněžíkové, 
který se v prostorách zámecké jídelny uskutečnil v rámci festivalu Concentus Moraviae. 
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Jednotlivé výstavy a akce 
Krajina mého života (13. dubna – 26. května 2023) 

 

Výstavní sál velkomeziříčského muzea s jarními měsíci doslova rozkvetl. Stěny zaplnily zhruba 
tři desítky obrazů regionální malířky Pavly Kamanové. Výstava „Krajina mého života“ byla 
zahájena slavnostní vernisáží za účasti zhruba osmi desítek hostů, pro které byl připraven i 
krátký hudební program. 

Výstava představila návštěvníkům malířčin rodný kraj. Na obrazech byla zachycena malebná 
zákoutí, přírodní scenerie a rozmanité květinové vazby. Ve výstavním sále se tak vystřídala 
všechna roční období a nepřeberné množství květin. Obrazy zavedly návštěvníky také do 
Netína či nabídnou výhled na nedalekou přehradu. 
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Pět přání hraběte Harracha (20. května 2023) 

 

Beznadějně vyprodané noční prohlídky přenesly návštěvníky za hrabětem Františkem 
Harrachem a společně se stali svědky neobyčejných setkání. Díky stroji času se v mohl hrabě 
Harrach potkat se svým dědečkem při výuce šermu, vidět vnoučata, jak vyvolávají jeho ducha 
a připravovat se na cestu do dalekého Sarajeva.  

Kostýmované prohlídky se uskutečnily v rámci celostátního Festivalu muzejních nocí a jejich 
hlavní postavou a průvodcem se ve velkomeziříčském zámku stal právě František Harrach.  

Během čtyř prohlídek prošlo branami zámku na dvě stovky návštěvníků, které hrabě Harrach 
uvítal z balkonku nad hlavním vstupem do budovy. Svoje hosty následně pozval na vnitřní 
nádvoří, kde bylo připraveno vystoupení praporečníků, které bylo v pozdějších prohlídkách 
doplněno ještě o ohňovou show. Společná cesta pak pokračovala do zámeckých pokojů. Tam 
se odvíjel příběh splněných přání, kdy František Harrach od svých přátel například obdržel 
cestovní výbavu na připravovanou výpravu do Sarajeva.  

O program letošních nočních prohlídek, který byl šit na míru přímo velkomeziříčskému zámku, 
se postarali členové brněnské skupiny Bravo team a Brněnského okrašlovacího spolku 
Šembera. Jelikož tento rok je věnován rodu Harrachů, nemohly být prohlídky zasvěceny 
nikomu povolanějšímu než právě tomuto majiteli. Dle reakcí návštěvníků, kteří odcházeli 
spokojeni a s úsměvem na tváři, se večer plný vtipu, veselých situací a šermířského umění 
vydařil.  

Noční prohlídky jsou tradičně velmi oblíbenou akcí, o čemž svědčí fakt, že již během 
čtvrtečního dopoledne byly rezervovány poslední volné lístky. 
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Výstava Ilustrace haiku (2. června – 16. července 2023) 

 

Po úspěšné výstavě Pavly Kamanové se sál zaplnil ilustracemi k japonským veršům haiku. Autory 
ilustrací jsou Hana Paulusová a Emil Sláma. Z dílny Emila Slámy pocházejí také vystavené keramické 
předměty, které byly vytvořeny technikou raku. 

Výstava byly zahájena slavnostní vernisáží, kde byl přítomen nejen je výtvarník Emil Sláma, ale také 
samotní autoři lyrických útvarů. V zámecké jídelně pak v rámci Evropského festivalu filozofie 
následoval komponovaný program, který měl za cíl představit tento literární útvar jak v teoretické 
rovině, tak i praktickými ukázkami tvorby jednotlivých autorů. 
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Evropský festival filozofie (2. až 4. června 2023) 

 

Od 1. do 7. června probíhal ve Velkém Meziříčí 17. ročník Evropského festivalu filozofie, jehož 
tématem bylo v letošním roce "Lokální a globální". Část programu se uskutečnila v prostorách 
velkomeziříčského zámku. 

Program započal páteční vernisáží Ilustrace haiku, na kterou následně plynule navázal 
komponovaný program v zámecké jídelně.  

Ve stejných prostorách pokračoval i program sobotní, kdy měly přednášky formu filozofické 
kavárny. V dopoledním bloku se přednášející zaměřili na tematiku středověkých univerzit, 
odpolední přednášky se zabývaly lokálním a globálním v kosmologických principech. Zároveň 
ve výstavním sále probíhal také workshop zabývající se středověkou kaligrafií. 

Nedělení program zaměřený na šlechtu v proměnách a rod Harrachů se přesunul na vnitřní 
zámecké nádvoří, jelikož se očekával velký zájem ze strany návštěvníků festivalu, což se 
nakonec i potvrdilo. Dopoledními hosty byl František Kinský a historik zabývající se rodem 
Harrachů Jan Luštinec. Odpoledne pak o lokální a globální geopolitice diskutoval Jan Postatzky-
Lichtenstein.  
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Návštěvnost 
Co se týká návštěvnosti stálých expozic (šlechtické salony, muzejní expozice, sál s freskovou 
výzdobou), je téměř totožná s předchozím rokem a nezaznamenala výrazný výkyv ani jedním 
směrem. 

V měsíci květnu tvořili převážnou část návštěvníků jednotlivci, v červnu přibylo především 
školních výprav a organizovaných skupin. Některé ze školních tříd zde strávili celé dopoledne, 
kdy navštívili jak vybraný vzdělávací program, tak i prohlídkovou trasu zámku a muzea.  

Školních programů se zúčastnilo 18 tříd od mateřinek až po střední školy. Z meziříčských škol 
a školek dorazilo 8 tříd, zbývajících 10 skupin bylo z méně či více vzdálených obcí (Tasov, 
Rudíkov, Budišov, Dolní Heřmanice, Hodov a Žďárec).  

Pět tříd projevilo zájem také o komentovanou procházku městem. 

Jak je vidět na grafu níže, v prvním pololetí lehce převážil počet návštěvníků muzejních akcí a 
výstav nad počtem návštěvníků stálých expozic. 
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